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خبر گزارش

عضو ستاد ملی مقابله با کرونا:
 ایران احتمالا از سوئد واکسن 

آسترازنکا وارد می کند
ایرنا: عضو ســتاد ملی مقابلــه با کرونا گفت:  �

وزارت بهداشت به دنبال واردات واکسن آسترازنکا 
از ســوئد اســت و احتمال واردات این واکســن 
نوترکیب در هفته های آینده وجود دارد. واکســن 
داخلــی برکت نیز احتمــالا خــرداد ۱۴۰۰ آماده 
می شــود. مینو محرز درباره اعلام وزیر بهداشت 
مبنی بر واردات اولین محموله واکســن کرونا در 
روزهای آینده و درباره نوع واکســن وارداتی کرونا 
توضیــح داد: دقیــق نمی دانم وزارت بهداشــت 
چه واکســنی را می خواهد وارد کنــد، اما قبل از 
اعلام وزیر بهداشــت، شنیده بودم که می خواهند 
واکسن آســترازنکا را از سوئد وارد کنند. او افزود: 
دقیــق اطلاع ندارم که این محموله واکســن چه 
زمانی قرار اســت به ایران برسد، اما ظاهرا اولین 
محموله واکســن کرونــا که قرار اســت به ایران 
وارد شود، واکســن آسترازنکاست که یک واکسن 
نوترکیب (ریکامبیننت) اســت. این واکسن مورد 
تأیید است و ســازمان بهداشت جهانی هم آن را 
تأیید کرده است. اثربخشی و ایمنی آن تأیید شده 
اســت و نگهداری آن در دمای معمولی یخچال 
هم امکان پذیر است. عضو ســتاد ملی مقابله با 
کرونا درباره شایعات واردات واکسن آسترازنکا از 
هند توضیح داد: بزرگ ترین کارخانه واکسن سازی 
دنیا در هند اســت و تا جایی که اطلاع دارم هند 
هم واکسن کرونا را تولید کرده؛ البته اطلاع ندارم 
از نوع ویروس ضعیف شــده یا نوع دیگری است 
و اینکه آیا پروژه تولید واکســن آســترازنکا در این 
کشــور شروع شــده یا نه، ولی تا جایی که اطلاع 
دارم، کشــور هند اعلام کرده اولویت این کشــور 
واکسیناســیون مردم خود این کشور است و فعلا 
صادرات واکســن در اولویت این کشور نیست، اما 
اگر بنای صادرات داشــته باشد خیلی از کشورها 
به این کشــور ســفارش خرید واکســن می دهند. 
محرز ادامــه داد: با توجه بــه اطلاعات موجود 
قاعدتا فعــلا ایــران می تواند واکســن نوترکیب 
کرونا را از شــرکت آســترازنکا ســوئد وارد کند، 
مگر اینکه بخواهند واکســن ویروس ضعیف شده 
کرونــا را از هند وارد کنند و در هر صورت واردات 
یکی از این دو واکســن در دستور کار خواهد بود. 
او گفت: تولید واکســن کرونا بــا تکنولوژی بایو یا 
نوترکیب موضوع جدیدی نیست. در کشور ما نیز 
شناخته شده است و قبلا هم واکسن های نوترکیب 
در ایران مورد استفاده قرار گرفته است، از جمله 
واکسن هپاتیت بی. واکسن نوترکیب کرونا نسبت 
به واکســن فایزر که از تکنولوژی جدید و نوآورانه 
MRNA اســتفاده می کند، شناخته شــده تر است 
و عارضــه ای نــدارد، نگهداری آن هم ســخت 
نیست. واکســن فایزر و مدرنا یک نوع نوآوری در 
صنعت واکسن سازی اســت که جای خوشحالی 
دارد، امــا هنوز برای قضاوت درباره این واکســن 
زود اســت. عضو ســتاد ملــی مقابله بــا کرونا 
درباره شروع واکسیناســیون کرونا در ایران گفت: 
بر اســاس ســند ملی واکسیناســیون ایران، کادر 
بهداشــتی و درمانــی در اولویت تزریق واکســن 
هســتند و هر زمان که این واکسن ها وارد شد، به 
این گروه تزریق می شــود، حدود ۴۵۰ هزار نفر در 
وزارت بهداشــت شاغل هستند و با احتساب کادر 
بهداشت و درمان در بخش خصوصی و مشاغل 
مرتبــط و همچنین گروه هــای پرخطر اولویت دار 
دیگر شــاید در مرحله اول حدود یک میلیون نفر 
در اولویــت واکسیناســیون هســتند و باید حدود 
دو میلیون واکســن بــرای گروه هــای اولویت دار 
تأمین شــود، چون واکســن کرونا برای اثربخشی 
نیازمند دو نوبت تزریق اســت. محرز گفت: بعد 
از کادر درمان، ســالمندان و افراد مسن و افرادی 
که بیمــاری زمینه ای دارند مانند افــراد مبتلا  به 
بیماری های خــاص یا دیابت و بیماری های قلبی 

در اولویت تزریق واکسن کرونا هستند.

انتقاد از تبعیض آشکار سنی
 در ارائه وام ازدواج

معاون ســاماندهی امــور جوانان وزارت  � ایلنا:  
ورزش و جوانــان گفــت: مجلس با کاهش ســن 
ارائــه وام ازدواج نمی تواند به جوانان کمک کند و 
باید مســائل دیگر آنها را نیز مورد توجه قرار دهد. 
«محمدمهدی تندگویان» معاون ســاماندهی امور 
جوانان وزارت ورزش و جوانان، درباره آســیب های 
پرداخــت وام ازدواج بــه دختران زیر ۲۳ ســال و 
پســران زیر ۲۵ ســال تا مبلغ صد میلیــون تومان 
گفــت: به طور کل موضــوع افزایــش وام ازدواج 
و مــدل پرداخت آن که هر ســال در مجلس مورد 
تصمیم گیــری قرار می گیرد، یک ســری مشــکلات 
دارد. بــرای مثال ما نمی دانیــم مبنای مطالعاتی و 
کارشناســی برای تصمیم گیری عدد و رقم این وام 
بر چه اساســی اســت؟ تندگویان گفــت: اینکه هر 
کســی یک پیشنهاد بدهد و ادعا کند که پیشنهادش 
بهتر اســت و سپس در کمیســیون تلفیق هم آن را 
تصویب کنند، جای ســؤال دارد. باید پیشــنهاداتی 
که مطرح می شــود، پشــتوانه مطالعاتی داشته و 
روی آن تحقیقات کارشناســی انجام شــده باشد یا 
حداقل از صاحب نظران و کســانی که در این حوزه 
رصد و پایــش می کنند، نظرخواهی شــود. معاون 
ســاماندهی امور جوانان ادامه داد: در حال حاضر 
مشــکل ما کم بودن یا زیاد بودن میزان اعداد و ارقام 
نیست. وقتی مجلس برای ســال ۱۴۰۰ وام ازدواج 
صدمیلیونی را مطرح کرد، این ســؤال پیش می آید 
کــه این مجلس تا پایان دوره چهارســاله خود قرار 
است چند درصد دیگر به وام ها اضافه کند؟ اگرچه 
ما هیچ مشــکلی با افزایش وام نداریم، اما مسئله 
بازپرداخت وام و مشــکلی است که جوانان در این 
زمینــه دارنــد. وی در ادامه افــزود: مجلس به ما 
بگوید مطالعات و پایشــی که در این اعداد و ارقام 
داشــته اند بر چه پایه و مبنایی است؟ در مورد سن 
افراد از آنجا که مطالعاتی انجام نشــده، در ســال 
آینده باید آزمون و خطا کنیم و تبعات آن را ببینیم، 
بعد بگوییم این کار درســت بوده یا غلط. واقعا چرا 
باید مدام آزمون و خطا کنیم و بعد بگوییم منابعی 
که مصرف کردیم درســت نبوده اند. ای کاش همین 
ابتــدا مطالعه ا ی انجام و بعد از کســانی که در این 
زمینــه کار کرده اند، نظرخواهی می شــد. تندگویان 
افزود: در پایشــی که امسال از جوانان انجام دادیم، 
عمده پســران عنوان کردند اگر ما حتی تمام شرایط 
اقتصادی از جمله مسکن و اشتغال را داشته باشیم 
ترجیحمان برای ازدواج بعد از ۲۷ســالگی اســت.
طبق ایــن پایش دختران نیز ســن بالای ۲۴ ســال 
را مدنظــر دارند. تقریبــا ۶۰ درصــد از جوانان این 
نظرات را اعلام کرده انــد. وی اظهار کرد: در نتیجه 
این پایش نشــان می دهد حتی اگــر همه چیز برای 
ازدواج فراهم باشــد، یک جوان سن مطلوب برای 
ازدواج را در این ســنین می دانــد. اگر نمایندگان به 
دنبال کاهش ســن ازدواج هســتند، فقط با کاهش 
سن ارائه وام نمی توانند به جوانان کمک کنند، باید 
موضوعات دیگری مورد توجــه قرار بگیرد. وی در 
واکنــش به تبعیض آمیزبودن ارائه وام با کســر ۳۰ 
میلیون تومان به دختران بالای ۲۴ ســال و پســران 
بالای ۲۶ ســال گفت: اگر در سال ۱۴۰۰ پسر جوانی 
به ۲۶ســالگی و دختر جوانی به ۲۴ســالگی برسد، 
از خود این ســؤال را می پرســند چرا باید به خاطر 
اینکه یک ســال به ســن ما اضافه شــده است، ۳۰ 
میلیون تومان کمتر از سایر افراد وام بگیریم. ما چه 
پاسخی می توانیم به این جوانان بدهیم؟ عملا این 
تبعیض سنی یک تبعیض آشکار بوده و اعتراضاتی 
را در پی خواهد داشــت. تندگویــان گفت: ما بالای 
۴۵ ســال را تجرد قطعــی می دانیم. بــا این طرح 
عملا دهه شــصتی ها که در حال رفتن به ۴۰سالگی 
هستند، نادیده گرفته می شوند. اگر این تصمیمات در 
ســال های آینده با ضرایب دیگری تکرار شود، یعنی 
ما عملا هیچ فکر خاصــی برای افراد تجرد قطعی 
و مشــکلات آنان نکرده ایم. معاون ساماندهی امور 
جوانــان گفت: بــه نظر من تصمیم تفکیک ســنی 
کمکی به کل ازدواج نمی کند. ما چندین سال است 
کــه می گوییم وقتی عــدد وام را افزایش می دهیم 
حتما باید یک دســتورالعمل مشــخص برای بعد 
از پرداخت و نظارت بــه دریافت کنندگان به وجود 
بیایــد. هر ســال انحرافات وام در پرداخت بیشــتر 
می شود و این در حالی اســت که موضوعاتی مثل 
طلاق صوری، ازدواج اجباری، ازدواج های صوری، 
خرید و فروش وام در ســایت ها را شــاهد هستیم. 
هنوز هم این موارد موجود اســت و متأسفانه هیچ 
دســتورالعملی برای بعد از پرداخت وجود ندارد. 
وی ادامه داد: البته مــا معتقدیم که برای دریافت 
وام نباید ســدی وجود داشته باشــد، اما برای بعد 
از پرداخــت وام باید دســتورالعملی جهت نظارت 
مطرح شود تا مطمئن شویم این پول خرج موضوع 
ازدواج شده اســت. برای مثال باید اطمینان داشته 
باشــیم که اگر دخترخانمی زیر ۱۸ سال وام گرفت 
خدای نکرده والدینش وام را از او نگرفته باشــند یا 
منجر به ازدواج اجباری او نشــده باشــد. تندگویان 
گفت: از آنجا که دســتورالعملی برای این موضوع 
وجود ندارد، ما نگران ازدواج اجباری هســتیم. این 
مدل تفکیک سن، یک سری تبعات منفی اجتماعی 
به وجود مــی آورد و حتی به مجــردان قطعی  نیز 
ضربه می زند. مــا اگر به دنبال تحکیــم خانواده و 
فرزندآوری هستیم، به جای اینکه هر سال روی وام 
ازدواج که یک مشوق مقطعی است متمرکز شویم، 
باید به سمت مشــوق های دائمی در بحث تحکیم 

خانواده و فرزندآوری برویم.

آقــای روحانی بایــد در این 
چند مــاه باقی مانده تا پایان 
دولتــش و انتخابــات ۱۴۰۰ به ســخنان و مواضع 
گذشــته و اصیل خود بازگــردد و تمامی مجراهای 
گفت وگو با جهان را فعال کند. بزرگ ترین مشــکل 
روحانــی عــدول از مواضعــش بوده اســت. این 
وضعیت هم به اعتبار او، دولت و حامیانش لطمه 
زد. روحانی در شــعارهای انتخاباتی اش گفت من 
بــه اقتصــاد آزاد اعتقاد دارم امــا او در عمل هیچ 
اعتقــادی به اقتصــاد آزاد نداشــت. روحانی گفت 
من به دنبال حل وفصل منازعــات ایران در صحنه 
بین المللی هســتم امــا اکنون در این راســتا کمتر 
عمل می کند. روحانــی اعلام کرد که من به حقوق 
شــهروندی پایبندم اما اصل حقوق شــهروندی که 
حق انتخاب اســت در دوران او مــورد کم توجهی 

قرار گرفت.
روحانــی در این ارتباط مســئولیت سیاســی و 
تاریخی بزرگی بر دوش دارد. او سوگند یاد کرده که 
از حق انتخاب مردم دفاع کند، اما او هیچ گاه به این 
مسئله اعتراض نکرده یا تذکر قانون اساسی آشکار 
نداده اســت. تجارت آزاد در ایران با موانعی جدی 
روبه رو شده  است. روحانی باید از تجارت آزاد دفاع 
می کرد اما او به دنبال این مســئله نیست. روحانی 
دســتاورد بســیار مهمی در دولت یازدهم داشت و 
آن برجــام بود. او باید تا آخریــن لحظه پای برجام 
می ایســتاد. بنابراین، دولــت کارهایی را که نباید در 
ایــن ماه های باقی مانــده تا انتخابــات انجام دهد، 
نخســت بازگشــت به قراردادهــای اجتماعی اش، 
اراده عمومــی، ایجاد وحدت ملــی و عبور از پدیده 
چنددولتی اســت. دولــت باید بتواند کشــور را در 
بیرون نمایندگی کنــد؛ در غیر این صورت، مردم در 
داخل نگران شــده و در بیرون، موجب بی اعتباری 

دولت می شود.
با وجود همه کارشکنی ها و مانع تراشی های  �   

تندروهــا، روحانی راهی برای حفــظ برجام و 
به ثمررسیدن آن داشت؟

ایشــان شــخصا تضعیــف برجــام را کلیــد زد 
درحالی کــه نباید این کار را می کرد. حتی در روزهای 
آغازیــن انتخاب بایدن، روحانی باید از ســه ماه قبل 
درخواست تشکیل نشست ۱+۴ در حد سران را می داد 
اما ایــن کار را نکرد. او به هیچ وجــه نباید از مواضع 
اصیــل خود برمی گشــت. اکنون اگــر او می خواهد 
همچنان به عنوان یک سیاســت مدار ملی در اذهان 
باقی بماند و تا حدی بتواند در صحنه سیاسی ایران 
اعتبارش را بازیابد، باید به مواضع و ســخنان اصلی 
خود بازگردد. سخنان روحانی در انتخابات ۹۶ اشتباه 
نبود بلکه بزرگ ترین اشتباه و مشکل او فاصله از این 
مواضع بود و این فاصله ســبب شــد او اعتبارش را 
از دســت بدهد. روحانی می دانست که برجام بدون 
«FATF» بی مفهوم است. دست کم به این موضوع 
در ســال ۱۳۹۶ پی بــرده  بود. مگر برجــام جز یک 
موافقت نامــه امنیتی چه بود؟ این قــرارداد ایران را 
از فصل هفت منشــور شــورای امنیت سازمان ملل 
خارج می کرد. برجام زمانی می توانســت مؤثر باشد 
که موانع تجارت بین  المللی مرتفع شــود. مســئله 
بعدی مبادله تجاری بود. روحانی نه تنها می بایست 
مســائل «FATF» را حل وفصل می کــرد، بلکه باید 
درخواست عضویت ایران در سازمان تجارت جهانی 
«WTO» را پی می گرفت. بر اساس نظریه ایده ایران، 

اینجا چهارراه جهان است.
چهارراه جهان جایی است که در آن مبادله پول، 
کالا و رفت وآمد انســان ها با حداقــل موانع انجام 
می شــود. چهارراه که پر از ســنگلاخ و میخ و سیخ 
نیست بلکه محل تقاطع روان است. رئیس جمهور 
وقتی که برجــام را مورد حل وفصل قــرار داد باید 
همراه با برنامه جامع اقدام مشــترک همه مسائل 
یادشــده را تعقیب می کرد. نقد اصلی ام به دولت 
ایــن بود که شــما نمی توانید برجــام را حل وفصل 
کنید اما ســایر مســائل را مورد پیگیری قرار ندهید. 

چنین وضعیتی تعارض در رفتار اســت و مردم این 
را می فهمند. ممکن اســت مردم عادی متخصص 
در امور نباشــند اما در نهایت متوجه نتیجه و رفتار 

متعارض خواهند شد.
  عدم پیوســتن به «FATF» چه آسیب هایی  �

به اقتصــاد ایران وارد کرد و اکنون چه اقداماتی 
نباید صورت بگیرد تا بیش از این کشور ناگزیر به 

پرداخت هزینه های سنگین نشود؟
نتیجه عدم پیوســتن به «FATF» افول تجارت 
است. رشد ســالانه سرمایه گذاری ملی در دهه ۹۰، 
۶/۸ درصد کاهش پیدا کرده است درحالی که ملت 
ایران جوان اســت و به شــغل نیــاز دارد. برخی از 
آمارها برآورد احتمالی فرار ســرمایه از کشور را در 

سال ۲۰ میلیارد دلار نشان می دهد. 
عدم عضویــت در «FATF» منجر به این شــده 
که هر میــزان مبادله مالی مبلغی میــان ۱۵ تا ۳۰ 
درصد هزینه داشــته باشــد. اگرحجــم واردات ۵۰ 
میلیارد دلار و معادل آن هم صادارت داشته  باشیم، 
با این وضعیــت، هزینه مبادله ســالانه حداقل ۲۰ 
میلیارد دلار است. با این شرایط، تاجر ایرانی چگونه 
می خواهــد با تاجر کشــورهای منطقه بــه رقابت 

بپــردازد. بــدون تردیــد نتیجه 
ایــن وضعیــت کاهــش تولید 
ناخالص داخلی و توســعه فقر 
خواهد شد. روحانی وقتی دلار 
از کانال ســه  هــزار تومان عبور 
می کرد، همه بدنش به ارتعاش 
درمی آمــد. ولــی، واقعیت این 
اســت که الان دلار به ۲۵ هزار 
تومان رســیده  است. این نتیجه 
وضعیــت عــدم قطعیــت در 
فضای سیاسی و اقتصادی ایران 
است. یک خانم خانه دار وقتی 
بــرای خریــد به ســوپرمارکت 
کالایی  قیمت  نمی داند  می رود 

که می خواهد بخرد همان اســت که دیــروز بود یا 
آنکه تغییر کرده  اســت. در وضعیت عدم قطعیت 
هیچ سرمایه گذاری ای متصور نیست. همه منتظرند 
ببینند که چه می شــود. در چند ســال گذشته کشور 
دچار تورم بالای ۳۰ درصد شــده اســت. این میزان 
از تورم یعنــی همان عدم قطعیت مطلق که در آن 
نه تاجر می تواند تجارت کند، نه سرمایه دار می تواند 
ســرمایه گذاری کند، نه کارگر نســبت بــه ماندن در 
کارش و ترک آن مطمئن اســت و نه خریدار نسبت 
به قیمت هــا اطمینان  خاطر دارد. این عدم قطعیت 
غیر قابل تداوم اســت. به همین دلیل روحانی باید 
بر ســر قــرارداد اجتماعی کــه با مردم بســته بود، 
می ایســتاد. پایبندی به این تعهدات بسیار مهم بود. 
اگر او نمی توانســت بر سر عهدهایش با مردم بماند 
باید به آنها می گفت من نمی توانم. مشکل روحانی 
ایــن بود که به تعهداتش با مــردم وفادار نبود. این 
نکته مهمی بود و به دولت ضربه بســیار بدی وارد 

کــرد. مجلــس هم گمــان می برد کــه کار انقلابی 
می کنــد درحالی کــه اقدامات قوه مقننــه از لحاظ 
بین المللی مفهومش این است که دولت صلاحیت 
نمایندگی ملت را ندارد، دولــت باید تکلیفش را با 
این اعلام روشن می کرد. مجلس رسما اعلام می کند 
که دولت فاقد نمایندگی اســت. چنین امری بسیار 
عجیب است. ضرب المثلی وجود دارد که می گوید 

حرمت امامزاده را متولی نگاه می دارد. 
چهره آمریکا در نحوه رویارویی با ســازمان های 
بین المللــی و ســایر قدرت هــای جهــان همچون 
چین، اروپا، آفریقا، کشــورهای خلیج فارس و عربی 
به شدت زشــت و منفور شده اســت. قاعدتا بایدن 
این بازســازی را در دستور کار خود قرار خواهد داد. 
تصویری که ترامپ از عربســتان سعودی به جهان 
نمایش می داد، گاو شــیرده بود در حالی که قاعدتا 
مردم عربســتان دوســت ندارند چنین تصویری از 
عربســتان در اذهان ترسیم شــود. بنابراین، تصورم 
بر این اســت که بایــدن در کوتاه مــدت به صورت 
عکس العملــی به رفتار ما نــگاه نکرده و خودش 
شــتاب نمی کنــد بلکــه اســتراتژی کوتاه مدتش، 
بازسازی چهره آمریکا در سطح جهان خواهد بود. 
ممکن اســت این کار بین سه تا 
شش ماه طول بکشد. بایدن در 
این چند ماه تلاش می کند همه 
روابط آسیب دیده را ترمیم کند 
و آمریــکا را به نظم قبلی خود 

بازگرداند.
از  می تواند  چگونــه  ایران     �
فرصت تغییرات در واشــنگتن 
بین المللی  مشکلات  حل  برای 

بهره ببرد؟
برای مــا این چنــد ماه یک 
فرصت مناسب ایجاد می شود. 
چنانچه از این شــرایط استفاده 
نکنیم با یک اجماع قدرت های 
بزرگ جهانی مواجه می شــویم. مانند همان زمانی 
که چین، روسیه، اتحادیه اروپا و آمریکا همه با هم 
علیــه ایران قطع نامه صادر کردنــد و دوباره با یک 
اجماع مواجه می شــویم. بنابراین، بســیار اهمیت 

دارد که فهمی از وضعیت داشته  باشیم. 
اصلی ترین بحث این اســت که مــا تا چه اندازه 
توان انجام کار مشــترک را داریم و چقدر نسبت به 
تحولات می توان برخورد فعال داشت. به طور مثال، 
وقتی به بانــک جهانی و ســازمان بین المللی کار 
مراجعه می کنیم، افراد زیادی با ملیت های مختلف 
پاکستانی، کره ای، بنگلادشی، هندی و... می بینیم اما 
ایران به عنوان ملیتی با تمدن بالا و دانشمندان زیاد 
ســهمش در این سازمان ها بسیار اندک است. حتی 
آن تعــداد محدود ایرانی در ســازمان های جهانی 
نیز مرتبط بــا حاکمیت ایران نیســتند. هر فردی با 
ملیت خود هماهنگ است؛ مثلا فرد هندی با ملیت 
هندی اش با دولت هند همکاری می کند. اما تعداد 

معدودی ایرانی در سازمان های جهانی وجود دارند 
که آنها هم ایرانی های بریده از حاکمیت محســوب 
می شوند، این امر نشان می دهد که ما دچار گرفتاری 
هســتیم. مقصــود در اینجا دفــاع از منطق جهان 
نیســت. ممکن اســت برخی بگویند این منطق زور 
اســت. مگر ما می گوییم منطق سازمان ملل منطق 
درســتی است؟ در منطق ســازمان ملل پنج کشور 
وجود دارند که از قــدرت وتو برخوردارند. بنابراین، 
قطعا منطق سازمان ملل منطق زور است. اما آیا ما 
می توانیم از سازمان خارج شویم؟! به طور مثال اگر 
بگوییم ما منطق مبــادلات جهانی را قبول نداریم، 
آیا می توانیم به مبادلــه و تجارت ادامه دهیم؟ آیا 
چنین منطقی درســت اســت؟ مگر می توان گفت 
کــه ما از فردا از صنــدوق بین المللی پول، مقررات 
بانکــی و سیســتم های بانکداری جهانــی تبعیت 
نمی کنیم؟ اکنون با یک دوگانه مواجهیم؛ در نهایت 
جهان دارای یک نظمی اســت ولی مــا این نظم را 
قبــول نداریم. این نظم از مجرای کنوانســیون های 
بین المللی یک ســری قوانین و مقررات ایجاد کرده 
که مــا هم بســیاری از آنهــا را پذیرفته ایــم. اینها 
مبنای گفت وگو میان ملت ها و دولت های رســمی 
و نهادهای حرفه ای در جهان هســتند. فراتر آنکه 
اساســا اتفاقی در جهان رخ داده و آن شــکل گیری 
پدیده شهروند جهانی اســت. اکنون در عمل همه 
ملیت ها می توانند علاوه بر شــهروند کشــور خود، 
شهروند جهانی هم باشند. در حالی که وقتی ایرانی 
هســتیم و می خواهیــم از امکان شــهروند جهان 
بودن بهره ببریم، با تعارض روبه رو می شویم. رویه 
جاری در ایران این اســت که نمی توان رســما هم 
ایرانی بود و هم شــهروند جهــان. اما واقعیت امر 
این اســت که فارغ از اراده دولت، در دوران معاصر 
همه افراد بشــر از همه ملیت ها شــهروند جهانی 
محسوب می شوند؛ چراکه آنان حق انتخاب جهانی 
دارند. امــا در ایران، هنوز دولت نتوانســته مفهوم 
پدیده شــهروند جهانی را هضــم کند و این مهم را 
بپذیرد که در عمل ایرانیان همه شهروند جهانی اند. 
ایــن می تواند شــامل یک دانشــجو، یــک کارگر یا 

سرمایه گذار یا یک فعال حرفه ای باشد.
 در عمل می بینیم کــه مهاجرت ایرانیان جریان 
دارد. کارگر با یک مصیبــت و مخاطراتی مهاجرت 
می کند، دانشجو در یک قالب دیگر و سرمایه گذار و 
فعــال حرفه ای روش خاص خود را برای مهاجرت 
انتخاب می کند. فراینــد حکمروایی باید به گونه ای 
باشــد که یکم، آن قــدر در کشــور مطلوبیت ایجاد 
کند کــه ایرانیان با حفظ حقوق شــهروند جهانی، 
ایــران را برای زندگــی انتخاب کننــد و دوم اگر به 
هر دلیــل برای مدتی مهاجرت کردند، ارتباطشــان 
با کشــور خودشــان قطع نشــود و وفادار به منافع 
ملــی کشورشــان بوده و امکان بازگشــت داشــته  
باشــند. اما جریــان غالب خلاف این اســت. به هر 
روی گمانم بر این اســت که با روی کارآمدن بایدن 
باید از کنوانســیون ها و مقرراتی مانند سازمان ملل 
متحد که عضو آن هستیم و حق عضویت پرداخت 
می کنیم، بهره درســت ببریم. اگرچه اخیرا به دلیل 
نبــودن امکان نقل و انتقالات پول نتوانســتیم حق 
عضویت خود را پرداخت کنیم. حتی ممکن اســت 
حق رأیمان را در مجمع عمومی سازمان ملل برای 
مدتی از دست بدهیم. در هر صورت عضو صندوق 
بین المللی پول، بانک جهانی، بانک توسعه آسیایی 
و بانک توسعه اسلامی هستیم اما در عمل کمتر از 

حق عضویت هایمان می توانیم بهره درست ببریم.
 بــه همیــن دلیــل دولــت نبایــد نســبت به 
موارد یادشــده لکنت زبان داشــته باشــد و باید از 
کنوانسیون هایی که رســما عضو هستیم و مجلس 
تصویب کرده و شورای نگهبان عدم مغایرت آنها را 
با قانون اساســی اعلام کرده و ما حق عضویت آن 
را پرداخت می کنیم، حسن استفاده را برده و چندین 
گام رو به جلو پیش برویم. اما باز هم مشکل اصلی 

همان لکنت زبان دولت در تحقق امور است.

گفت وگو با عباس آخوندی

نقد جدی به دولت و اصالت مواضعش  وارد است

 برگ سبز و سند کمپانی خودرو سوزوکی گرند ویتارا 

 رنگ مشکی متالیک مدل ۱۳۹۷ به شماره پلاک ایران

 ۲۰ - ۶۶۳ ن ۴۹ و شماره موتور J24B1332294 و شماره 

شاسی NAAS39S33JK900856 به نام 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

سند کمپانی خودرو  وانت پیکان  رنگ 
سفید شیری روغنی مدل ۱۳۹۳ به شماره 
موتور 118P0097964 و شماره شاسی 

  NAAA36AA6EG690968 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

سند کمپانی  خودرو  هایما  S5 رنگ  مشکی متالیک مدل 
۱۳۹۷ به شماره پلاک ایران ۱۰ _ ۶۱۲ و ۷۹ و شماره 

 موتور GN15TF7A026305 و شماره شاسی
 NAAD5C34XJY715917 به نام  

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد. 

سند کمپانی خودرو  سمند  سورن  مدل ۱۳۹۶ سفید روغنی به 
 NAACY1YE6HF295604 شماره شاسی 

 و شماره موتور 153H0003191 و شماره پلاک ایران
    ۹۹  _ ۵۵۹ ل۲۷ به نام  

 مفقود شده و فاقد اعتبار قانونی است.
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روحانی در شعارهای انتخاباتی اش 
گفت من به اقتصاد آزاد اعتقاد دارم 

اما او در عمل هیچ اعتقادی به اقتصاد 
آزاد نداشت. روحانی گفت من به 

دنبال حل وفصل منازعات ایران در 
صحنه بین المللی هستم اما اکنون در 
این راستا کمتر عمل می کند. روحانی 
اعلام کرد که من به حقوق شهروندی 
پایبندم اما اصل حقوق شهروندی که 
حق انتخاب است در دوران او مورد 

کم وجهی قرار گرفت 

سازمان آگهی های روزنامه شرقسازمان آگهی های روزنامه شرق
۸۶۰۳۶۱۱۹۸۶۰۳۶۱۱۹

ادامه از صفحه 3

رق
 ش

ی،
تاک

د 
سهن

س: 
عک


